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 Statement of the Chairman 

Advisory Committee on Administrative and Budgetary Questions (ACABQ) 

24 March 2021 

 
Request for a subvention to the Special Tribunal for Lebanon 

 
 (ACABQ report: A/75/7/Add.40; related Secretary-General’s reports: A/75/763) 

 

Mr Chairman, 

 I am pleased to introduce the report of the Advisory Committee on the request for a 

subvention to the Special Tribunal for Lebanon 

 The Committee recalls that under the agreement annexed to resolution 1757 (2007), 51 

per cent of the expenses of the Tribunal are to be borne by voluntary contribution from States, 

while the remaining 49 per cent are to be borne by the Government of Lebanon. 

            The Secretary-General indicates that the Government of Lebanon faces an 

unprecedented socio-economic and financial crisis justifying his request for a subvention to 

supplement the contributions to the budget of the Tribunal for 2021. 

            While acknowledging the challenges faced by the Government of Lebanon, the 

Advisory Committee considers that the request is submitted in relation to exceptional events, 

and trusts that the Secretary-General and the Tribunal will intensify their fundraising efforts. 

          The Committee also considers that a subvention covering the majority of the approved 

budget of the Tribunal for 2021 and exceeding the share of the Government of Lebanon would 

act a as disincentive to potential contributions. Therefore, the Committee recommends that the 

General Assembly approve a subvention of $15.5 million representing seventy-five per cent of 

the share of the Government of Lebanon. 

The Advisory Committee also recommends that the subvention be subsequently 

reimbursed from the voluntary contributions received by the Tribunal and returned to Member 

States, in accordance with the letter of the president of the Security Council dated 16 February 

2021. 
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             Turning to the activities of the Tribunal, the Committee notes the judicial 

accomplishments, the adoption of a two-year completion plan and the budget reduction for 

2021 compared to 2020.  

                The Committee trusts that the Tribunal could further reduce its costs and enhance its 

efficiency including through the further drawdown of its workforce, and emphasizes the 

importance of regularly updating the case completion plan and taking all necessary measures 

to expedite this plan while fully respecting the requirements of the judicial process. 

 

Thank you, Mr Chairman. 
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 Vérifier à l’audition 

Déclaration du Président 

du Comité consultatif pour les questions administratives et budgétaires (CCQAB) 

Le 24 mars 2021 

 
Demande de subvention pour le Tribunal spécial pour le Liban 

 
(Rapport du Comité consultatif : A/75/7/Add.40 ; rapport correspondant du Secrétaire 

général : A/75/763) 

 

Monsieur le Président, 

 J’ai le plaisir de présenter le rapport du Comité consultatif sur la demande de subvention 

pour le Tribunal spécial pour le Liban. 

 Le Comité rappelle qu’aux termes de l’accord figurant en annexe à la résolution 

1757 (2007), 51 % des dépenses du Tribunal doivent être financées par des contributions 

volontaires des États, tandis que les 49 % restants sont à la charge du Gouvernement libanais. 

 Le Secrétaire général indique que le Gouvernement libanais se trouve en proie à une 

crise socioéconomique et financière sans précédent et que c’est la raison pour laquelle il 

demande une subvention pour compléter les contributions au budget du Tribunal pour 2021. 

 Bien que conscient des difficultés rencontrées par le Gouvernement libanais, le Comité 

consultatif considère que cette demande s’explique par des événements exceptionnels.et 

compte que le Secrétaire général et le Tribunal intensifieront leurs activités de collecte de 

fonds. 

 Le Comité estime également qu’une subvention dont le montant couvrirait la majorité 

du budget approuvé du Tribunal pour 2021 et serait supérieur à la part du Gouvernement 

libanais aurait un effet dissuasif sur les contributions potentielles. Il recommande donc que 

l’Assemblée générale approuve une subvention de 15,5 millions de dollars, soit 75 % de la part 

du Gouvernement libanais. 

Le Comité consultatif recommande également que la subvention soit ensuite 

remboursée au moyen des contributions volontaires reçues par le Tribunal et restituée aux États 
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Membres, conformément à la lettre de la Présidente du Conseil de sécurité en date du 16 février 

2021. 

 En ce qui concerne les activités du Tribunal, le Comité prend note des réalisations 

judiciaires, de l’adoption d’un plan biennal d’achèvement des travaux et de la réduction du 

budget de 2021 par rapport à 2020.  

 Le Comité estime que le Tribunal pourrait encore réduire ses dépenses et gagner en 

efficacité, notamment en réduisant davantage ses effectifs, et souligne qu’il importe 

d’actualiser régulièrement le plan d’achèvement des travaux et que toutes les mesures 

nécessaires doivent être prises pour clore les dossiers dans les plus brefs délais tout en 

respectant pleinement la procédure judiciaire. 

 

Monsieur le Président, je vous remercie. 
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